
Náš absolvent Matěj a jeho inspirující přednáška aneb jak náš bývalý žák napsal 

v sedmnácti letech knihu  

Na to, že naši školu s oblibou navštěvují naši bývalí žáci, jsme již zvyklí. Vždy nás všechny 

potěší, když se nám naši absolventi přijdou pochlubit s tím, jak se jim daří, či s tím, že se jim 

něco podařilo.  Taková setkání nám učitelům totiž ukazují, že naše práce má opravdu smysl. A 

teď nemyslím jen onu učitelskou práci, kdy se snažíme žákům předat co nejvíce možných 

poznatků. Myslím tím naši pedagogickou práci a snahu vychovat z našich žáků takové členy 

naší společnosti, kteří nemyslí jen na sebe, ale snaží se svými aktivitami a svou činností o něco 

více…  

A přesně tak to má i náš bývalý žák Matěj Světák, jenž nás přišel navštívit v pátek 6. prosince.  

A nebyla to jen tak obyčejná návštěva, Matěj se nám přišel pochlubit se svým obrovským 

úspěchem! „Napsal jsem knihu a možná nám ji i vydají,“ pochlubil se radostně Matěj a požádal 

nás, zda by mohl celý svůj projekt, a tím i svou střední školu, krátce prezentovat žákům 

devátých ročníků. Jak milé překvapení! ☺ Ale začněme od začátku… 

Matějovi je v současnosti sedmnáct let a je studentem druhého ročníku Odborné střední školy 

podnikání a mediální tvorby v Kolíně a studium na střední škole ho dle jeho vlastních slov baví 

a naplňuje. Zároveň má v sobě ale své vlastní cíle, kterých by rád dosáhl. „Vždycky mě hodně 

bavily knížky, rád čtu a napsat knihu je můj velký sen už dlouho,“ prohlásil Matěj při prezentaci 

v devátém ročníku. „Když si vzpomenu na dobu tady na základce, tak jsem tu třeba ve slohu 

neměl moc dobré výsledky. Moje písmo rozluští snad jen moje máma, a proto jsem měl často 

ze slohů trojky a čtyřky, což mám vlastně i teď,“ svěřil se Matěj, čímž si získal sympatie 

mnohých přítomných deváťáků. ☺ Ani to však Matěje na cestě za jeho snem nezastavilo. 

V rámci svého studia zpracovává spolu se svými spolužáky různé projekty, díky čemuž se může 

realizovat a dělat to, co ho baví. Letos pak přišla velká výzva – projekt TŘI POHLEDY NA 

SAMETOVOU REVOLUCI.  

Matěj a jeho tým, který měl devět členů, 

vytvořil v rámci tohoto projektu něco 

vskutku velkolepého. KNIHU, jež se 

jmenuje Máme holé ruce a jež nabízí tři 

různé pohledy na události roku 1989. 

Cílem Matěje a celého jeho týmu bylo 

vytvořit knihu, která zábavným způsobem 



přiblíží lidem jejich věku tyto klíčové události českých dějin. 

Kniha je proto doplněna o různé interaktivní prvky a i 

samotní čtenáři jsou vybízeni k aktivitě. Rozhodování 

čtenáře totiž ovlivní samotný příběh. „Funguje to tak, že si 

čtete a najednou se máte nějak rozhodnout. Podle toho, jak 

se rozhodnete, pak nalistujete tu či onu stranu,“ vysvětlil 

Matěj a podotkl, že kniha propojuje skutečné události s fikcí. 

„Naším hlavním cílem ale bylo, aby to těm mladým lidem 

něco přineslo. Chtěli jsme, aby se něco naučili, ale zároveň je 

to musí bavit, protože znalosti historie jsou z našeho pohledu 

velice důležité. Je proto smutné, že mnoho Čechů naše vlastní 

dějiny nezná,“ dodal Matěj.  

 

Celý tým v čele s Matějem školní projekt vyhrál a jako výhru 

získal zájezd na vánoční trhy do Polska. To je vskutku krásná 

odměna za intenzivní poctivou práci. Skupinka studentů má 

však větší radost z něčeho jiného. Jejich kniha zaujala i knižní 

nakladatele, a proto je nyní čeká spousta další práce. 

„Momentálně pracujeme na úpravách knihy, abychom ji 

mohli představit celému představenstvu a mohli ji 

prezentovat před nakladateli,“ vysvětlil deváťákům Matěj. 

„Pokud se to podaří, bude to opravdu skvělá věc, ale ještě nás 

čeká velký kus práce, který 

za to ale rozhodně stojí. 

Víme, že v té knize jsou 

nějaké jazykové chyby nebo 

chyby v interpunkci, takže na tom teď musíme zapracovat. 

Zároveň promýšlíme i možná vylepšení. Uvidíme, co se z toho 

vyklube a jak to celé dopadne.“ 

 

 



Co říci závěrem? Snad jen – WOW!!! Matěj a všichni jeho 

spolužáci mohou být příkladem pro všechny mladé lidi, neboť 

nám ukazují, že tvrdá práce a dřina se opravdu vyplácí. Sám 

Matěj v průběhu své prezentace vzpomínal na svá léta na 

základní škole a podotkl, že výsledky ve škole jsou jedna věc, 

reálný život, snaha a touha jít si za svým cílem, jsou věc druhá. 

A o tom to je… 

Milý Matěji, děkuji ti za tvou inspirující přednášku. Gratuluji 

ti k tvému obrovskému úspěchu a držím palce ve všech 

dalších krocích, které budou souviset nejen s tímto úžasným 

projektem, ale i ve všech dalších, které tě ve tvém životě 

čekají. 

 

Za ZŠ B. Hrozného zapsal Petr Pokorný 

 

 

 

 

 


